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نیازهای  از  احـــداث شهرک صنعتی زاوه یکی 
مطالبات  جـــزو  زاوه  و  اقــتــصــادی  شهرستان 
قدیمی تولیدکنندگان ومردم این منطقه است  و 
تولیدی  کارهای  متقاضی  که  سرمایه گذارانی 
هستند، به دنبال زمین و مکان لازم برای احداث 
واحدهای تولیدی اند  و بهترین مکان برخوردار از 
زیرساخت های لازم  نیز شهرک صنعتی است؛  اما  با 
وجود  این که  طبق اظهارات مسئولان حدود 9سال 
قبل  موافقت اصولی برای احداث شهرک صنعتی 
صادرشده، به دلیل اختلافی که بر سر اراضی که 
قرار است شهرک صنعتی در آن احــداث شود، با 
کارخانه سیمان زاوه به وجود آمده، این پروژه معطل 
مانده است.سال گذشته باپیگیری استاندار قبلی و 
با حضور  صالحی نیا معاون وزیر صمت و مدیرعامل 
صنعتی  شهرک های  و  کوچک  صنایع  سازمان 
ایران کلنگ شهرک صنعتی زاوه به زمین خورد، اما 
پس از این مراسم،  دوباره شکایتی  از سوی کارخانه 
سیمان زاوه  به سازمان بازرسی استان ارســال 
شد مبنی براین که   زمین در نظرگرفته شده در 
حریم اراضی معدن کارخانه سیمان زاوه قرار دارد 
ــرای بــهــره بــرداری به سیمان  و قبلا ایــن منطقه ب
زاوه  واگذار شده است؛ حالا پس ازگذشت یک سال 
از کلنگ زنی،  مسئولان از تصمیم گیری نهایی 
دربــاره این موضوع در شورای معادن استان خبر 
می دهند؛ شورایی که به گفته یکی از اعضای آن 
تشکیل اش منوط به تعیین استاندار جدید برای 

خراسان رضوی است. 
به گزارش خراسان رضوی ،دی ماه سال گذشته ، 
صالحی نیا معاون وزیر صمت و مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با سفر به 
شهرستان زاوه،کلنگ احداث شهرک صنعتی این 
شهرستان را به زمین زد؛امافرماندار زاوه می گوید: 
بعد از کلنگ زنی ، کارخانه سیمان زاوه شکایتی به 
سازمان بازرسی استان می کند و می گوید این زمین 
در حریم اراضی معدن کارخانه ما قرار دارد و قبلا این 

منطقه برای بهره برداری به ما واگذار شده است.
صادقی فرماندار زاوه  در پاسخ به سوال خبرنگار 
ما مبنی بر این که چرا با وجود شکایت های موجود 

کار کلنگ زنی پروژه انجام شد، می گوید: اگر هم 
شکایتی در قبل از کلنگ زنی از سوی کارخانه 
سیمان زاوه وجود داشته است در روز کلنگ زنی  این 
موضوع مطرح نشد و مانعی بــرای کار نبود. بعد 
از شکایت سازمان بازرسی در نامه ای به سازمان 
قــوانــیــن موجود  شــهــرک هــای صنعتی مطابق 
ــه کار پیدا کرد و کار قفل شد و  مانعی بــرای ادام
کش وقوس های مختلفی برای ادامه مسیر احداث 

تاکنون طی شد و اختلافاتی وجود داشت.

دروازه اشتغال زاوه ،منتظر تشکیل جلسه 	 
شورای معادن استان است

دستور  از  بعد  می گوید:  زاوه  فرماندار  صادقی 
استاندار ،معاون اقتصادی وی اواخر تیرماه امسال 
در زاوه حضور یافت و با بازدید میدانی از منطقه 
مشکلات  از نزدیک دیده و گفته شد که چون پروژه 
احداث شهرک  صنعتی شهرستان کلنگ زنی شده 
است، موضوع به شورای عالی معادن استان برده 
شود تا تصمیم نهایی از طریق آن شورا اتخاذ شود . 
وی می افزاید: هنوز جلسه ای از آن زمان در شورای 
معادن استان با این موضوع تشکیل نشده است. 
صادقی خاطر نشان کرد: شهرک صنعتی یکی از 
نیازها و اولویت های مهم شهرستان است و ما به مردم 
قول داده ایم و جزو برنامه های ماست تا این مسئله 
به نتیجه برسد.صادقی می گوید: شهرک صنعتی 
دروازه اشتغال زایی و رفع بیکاری منطقه زاوه خواهد 
بود و از طرفی هم ما تابع قوانین موجود کشور هستیم 
و نه حاضریم معادن را فدای شهرک صنعتی کنیم و نه 
شهرک صنعتی را فدای معادن و هر دو موضوع برای 
ما مهم است و هر کدام حقی به گردن دولت دارند و 
نباید کاری کرد که هم کارخانه سیمان ضرر ببیند و 

هم حق مردم عزیز زاوه ضایع شود.

یک دهه پیش احداث شهرک صنعتی زاوه 	 
کلید خورد

حجت الاسلام شمس الدین زاده امام جمعه زاوه در 
گفت وگو با خراسان رضوی می گوید: حدود یک دهه 
است که  مسئله شهرک صنعتی شهرستان زاوه کلید 
خورده است و بنا بود کلنگ ناحیه صنعتی زاوه هم 
در همان زمان، توسط استاندار وقت به زمین بخورد 
اما این حرکت متاسفانه به دلیل شکایت کارخانه 

سیمان زاوه به دلیل قرارگیری ۵۲ هکتار زمین 
شهرک ها در حریم اراضی این کارخانه متوقف شد .

برگشت اعتبار و عدم تحویل زمین از سوی 	 
کارخانه سیمان زاوه

وی می افزاید: این درحالی است که حدود دو سال 
زمان برای تهیه طرح توجیهی و گرفتن موافقت نامه 
اصولی احداث این شهرک گذاشته شده و مجوزهای 
مربوط صادر شده بود  و حتی آن زمان حدود ۲۰۰ 
زمین  حصارکشی  ــرای  ب اعتبار  تومان  میلیون 
شهرک  جذب شده بود اما متاسفانه این اعتبار 
برگشت خورد و هزینه نشد. بعد از آن شرکت سیمان 
زاوه در جلسه ای در فرمانداری زاوه متعهد می شود 
که در قبال ۵۲ هکتار زمینی که در حریم اراضی 
معدنی آن کارخانه قرار گرفته است، ۴۲ هکتار زمین 
را در جایی دیگر به شرکت شهرک های صنعتی 
تحویل دهد. اما متاسفانه در این 9 سال هیچ اقدامی 
از سوی این کارخانه در این زمینه صورت نگرفته 
است.حجت الاسلام شمس الدین زاده می گوید: 
دو سال است که به عنوان امام جمعه شهرستان 
زاوه پیگیری کرده ام و در زمان حضور استاندار وقت 
آقای رزم حسینی و طرح مثلث اقتصادی با توجه به 
جایگاه ائمه جمعه در این طرح،حرف ما این بود که 
چرا باید حق مردم پایمال شود و سرمایه گذار نتواند 
به دلیل نبود شهرک صنعتی در زاوه کار اقتصادی 
و تولیدی انجام دهد.وی می افزاید: سه هزار شغل 

در طرح اولیه توجیهی این شهرک پیش بینی شده 
است که البته در این 9 سال ظلم بزرگی به مردم 
این منطقه شده است. وی خاطر نشان می کند: 
برفرض حل مشکلات ،اگــر بخواهیم از فــردا کار 
احداث شهرک صنعتی را آغاز کنیم به پولی ۲۰ برابر 
اعتبار آن زمان احتیاج داریم. ما تازه به نقطه سرخط 
رسیده ایم و تازه بعد از 9 سال مسئله زمین آن را 
می خواهیم حل کنیم و حالا با دستور استاندار سابق 
آقای رزم حسینی و کمک همه مسئولان استانی و 
شهرستانی که باید از آن ها تشکر کنم،حدود 9۰ 
درصد کار انجام شده است و تاکنون ۷ هکتار از آن 
۵۲ هکتار خارج شده و سند مادر باطل و سندهای 

تفکیکی برای دوطرف صادر شده است.

کارخانه سیمان زاوه به تعهداتش عمل نکرده	 
حجت تارا ،نایب رئیس شورای اسلامی شهر زاوه 
می گوید: مجوزهای لازم و موافقت اصولی حدود 
۱۰ سال است برای احداث شهرک صنعتی زاوه 
صادر شده است اما شرکت سیمان زاوه به دلیل 
استفاده از ماده معدنی آماده که در منطقه محل 
اختلاف است و این منطقه قبلا جزو پیشکار آن 
کارخانه بوده است در تفاهم نامه ای کتبی که به 
امضای طرفین رسیده اســت،اعــلام کرد که  به 
جای این زمین  ۴۴ هکتار زمین در جایی دیگر 
برای احداث شهرک صنعتی می دهد که تاکنون به 
تعهدات خود عمل نکرده است . وی می افزاید :به 

دلیل عدم انجام تعهد کارخانه سیمان  استاندار 
قبلی وارد عمل شد و سال 9۸ مراسم کلنگ زنی 
انجام شد و سپس باردیگر شرکت سیمان زاوه 
شکایت کرد و در توافق نامه ای مجددا در استانداری 
کارخانه سیمان متعهد می شود که اراضی جایگزین 
بدهد و باز اتفاقی نیفتاده است.صبوحی مدیر 
کارخانه سیمان زاوه  نیزدر گفت وگو با خراسان 
رضوی می گوید: زمینی که برای ساخت شهرک 
صنعتی زاوه کاندیدا کرده اند در حریم معادن 
در حال برداشت کارخانه سیمان زاوه است و در 
واقع در قلب معادن ماست. وی می افزاید: این 
معادن از سال ۸٣ مجوز بهره برداری اش صادر 
شده است. وی در پاسخ به این سوال که چرا پس در 
این مکان ساخت شهرک صنعتی پیش بینی شده 
است،  می گوید:نمی دانم این را باید از خودشان 
سوال کنید. آن ها می گویند، شهرک صنعتی باید 
در جوار شهر باشد و اگر بخواهند در حریم کارخانه 
این شهرک را بنا کنند بخش زیادی از مواد اولیه ما از 
بین خواهد رفت. این مسئله ای است که ما در حال 
مقابله با آن هستیم. صبوحی خاطر نشان می کند: 
اعتراض اخیر ما به این مسئله قرار است در شورای 
معادن استان مطرح و در آن جا تصمیم گیری شود.
مدیر کارخانه سیمان زاوه می گوید: اگر شورای 
معادن استان بخواهد رای صحیح و سالمی بدهد 
قاعدتا رای به نفع کارخانه سیمان زاوه صادر 

خواهد شد.

کارخانه سیمان زاوه به وعده خود عمل  کرده	 
صبوحی در پاسخ به این ســوال که چرا کارخانه 
سیمان به وعده خود در زمینه اهدای ٤۲ هکتار 
زمین در جای دیگر برای ساخت شهرک صنعتی 
ــده خود ــت؟ می گوید: ما به وع  عمل نکرده اس
 ۸ سال پیش عمل کرده ایم و زمین را در اختیار 
آ ن ها قرار داده ایــم؛ اما آن ها خود دیر برای انجام 
سایر امور اقدام کردند و مسئله به اختلافات حقوقی 
ــد.وی می افزاید:  و اعتراضات مردمی منجر ش
ما ٤۰ هکتار را خــارج از حریم شهر دولــت آبــاد و 
اطراف کارخانه خودمان برای ساخت این شهرک 
ــده ای از مــردم می گفتند  ــم اما ع اختصاص دادی
این زمین ها از ماست. درصورتی که کارخانه این 
زمین ها را خریداری کــرده بــود. ما حتی وکالت 

بلاعزل آن جــا را به شرکت شهرک های صنعتی 
داده بودیم. اما عملا این اتفاق به نتیجه ای نرسید. 
ما در اقدامی دیگر ۲٥ هکتار از زمین های کارخانه 
را به آن ها اهدا کردیم، اما مورد تایید قرار نگرفت.
آریوبرزن مافی عضو شورای معادن استان و رئیس 
انجمن معادن و صنایع معدنی خراسان رضوی  
نیز به خبرنگار ما می گوید: مسئله شهرک صنعتی 
زاوه هنوز در جلسه جدید شورای عالی معدن 
استان مطرح نشده و جلسه اخیر بیش از یک ماه 
پیش برگزار شــده امــا ایــن موضوع مطرح نشده 
است. او در پاسخ به سوال خبرنگار ما مبنی بر دلیل 
برگزارنشدن شورای عالی معادن استان، می گو ید: 
دلیل اش این است که یکی از اعضای شورای معادن 
استان باید شخص آقای استاندار باشد و البته این 
موضوع در کمیته زیرگروه مطرح شده اما هنوز در 
شــورای معادن استان مطرح نشده است .مافی 
خاطرنشان می کند: آقــای رزم حسینی هم که 
حالا به وزارت صمت رفته اند و باید منتظر باشیم تا 
استاندار جدید بیاید و با مسائل آشنا شود و کی زمان 

به شورای معادن می رسد را نمی دانیم.

توضیحات مدیر عامل شرکت شهرک های 	 
صنعتی خراسان رضوی

 رضــا شجاعی مدیر عامل شرکت شهرک های 
صنعتی خراسان رضوی نیز در گفت وگو با خراسان 
رضوی از برگزاری جلسه کارشناسی روز گذشته 
ــداث  در اســتــانــداری بــرای بــررســی مــوضــوع اح
شهرک صنعتی شهرستان زاوه خبر داد و گفت: 
مطالعات شهرک صنعتی  زاوه  در سال ۸۸ آغاز 
شد، همچنین مصوبات کمیسیون برنامه ریزی را در 
سال  های 9۰ و 9۱  دریافت کرده است.وی افزود: 
زمانی که این پروژه به مرحله اجرا رسید مشخص شد 
که با زمین های محدوده معدن تداخل دارد، وقتی 
این تداخل ایجاد می شود در نهایت بنا به مصوبه ای 
که بــرای تصمیم گیری نهایی به شــورای معادن 
استان تفویض اختیار شده، این موضوع در دستور 
کار شورای معادن استان قرار دارد، ضمن این که در 
این زمینه چندین جلسه نیز برگزار شده است.وی با 
بیان این که شهرک های صنعتی استان عضو شورای 
معادن استان نیست، تصریح کرد: سازمان صمت در 

این باره اظهار نظر می کند.

در 3 سال گذشته هیچ پروژه ناتمام دولتی استان ذیل ماده 27 قانون الحاق 2 به بخش خصوصی واگذار نشده است

چنبره دستگاه ها بر پروژه های ناتمام
اقتصاد

حمیدی 

 باوجود فراهم بودن شرایط قانونی واگذاری پروژه 
نیمه تمام دولتی در قالب مــاده ۲۷ بنا بر اذعان 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان، مدیران 
دستگاه ها به دلیل این که علاقه ای به کاهش حوزه 
نفوذ املاک خود ندارند و به طورقانونی استانداری 
نمی تواند آن هــا را موظف به واگــذاری کند، این 
موضوع مهم چندان که باید و شاید جدی گرفته 
نشده است! به گــزارش خراسان رضــوی، بیش از 
۲٣۰۰ پروژه نا تمام در استان خراسان رضوی وجود 
دارد که به بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان اعتبار 
برای تکمیل آن ها نیاز است اما با توجه به وضعیت 
درآمدهای دولت و تخصیص های قطره چکانی شاید 
تحقق این موضوع دور از انتظار باشد. سال 9۷ بود 
که رئیس جمهور اعلام کرد پروژه های نا تمام دولتی 
»مجانی« به بخش خصوصی واگذار می شود. این 
سخنان رئیس جمهور باید موتور محرکی برای ورود 
سرمایه گذاران بخش خصوصی و اتمام طرح ها و 
پروژه هایی می بود که میلیاردها تومان تاکنون بابت 
آن ها هزینه شده است ، اما در عمل هنوز به سرانجام 
نرسیده اند. یکی از مهم ترین سازوکارهای واگذاری 
پروژه های نا تمام دولتی مــاده ۲۷ قانون الحاق 
۲است، اما بنا بر اذعان رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان طی سه سال گذشته میزان 
واگــذاری پــروژه هــای نا تمام دولتی در قالب این 

ماده قانونی »صفر« بوده است.
رضا جمشیدی در گفت وگو با خراسان رضوی اظهار 
کرد: بر اساس ماده ۲۷ قانون الحاق۲ ،واگذاری 
پروژه های نا تمام دولتی در قالب های  واگذاری 
ــذاری مدیریت انجام می شود. این  مالکیت و واگ
فرایند کاملًا در اختیار مدیران دستگاه هاست که 
با تشکیل کارگروهی فهرست واگذاری ها و نحوه 
واگذاری را ارائه کنند. تا به امروز دستگاه های دولتی 
استان پــروژه ای را در قالب این ماده قانونی برای 
واگذاری مالکیت و مدیریت اعلام نکرده اند و آن چه 

ارائه کرده اند پروژه های مشارکتی است.وی افزود: 
یکی از دلایل این موضوع به تبصره ۱۲ قانون بودجه 
امسال برمی گردد که به دستگاه ها اجازه داده شده 
است امــوال و پروژه های مــازاد خود را بفروشند و 
از محل فروش این پروژه ها هم پول برای جبران 
کسری اعتبارات جاری دستگاه ها بازمی گردد و 
هم برای طرح های ملی استانی دستگاه ها تخصیص 
می یابد به همین دلیل دستگاه ها به طور منطقی 
واگذاری پروژه ها را در آن قالب پیگیری می کنند.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان درباره 
امکان واگذاری پروژه  های نا تمام دولتی به صورت 
مجانی نیز گفت: مجانی بودن واگذاری پروژه ها یا 
ارائه تسهیلات مشوق در اختیار کارگروهی است 
که مدیریت آن بر عهده رئیس دستگاه مربوط است 
که تا این لحظه »مالکیت« هیچ پروژه ای در استان با 
سازوکار ماده ۲۷ به بخش خصوص واگذار نشده 

است و دستگاه ها پروژه ای را معرفی نکرده  و پروژه ها 
به صورت مشارکتی معرفی شده اند. تمایل نداشتن  
به واگذاری املاک بین همه دستگاه ها وجود دارد 
و دستگاه ها علاقه ای ندارند که حوزه نفوذشان 
کاهش یابد.جمشیدی درباره این که چرا به رغم 
دستور دو استاندار قبلی خراسان رضوی در جلسات 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان مبنی بر واگذاری 
پروژه های نا تمام دولتی حتی به صورت مجانی به 
سرمایه گذار بخش خصوصی، خروجی برای اجرای 
این دستورها وجود نداشته است، گفت: نکته ای که 
در این قانون)ماده ۲۷( وجود دارد این است که نه 
استاندار و نه بنده  »هیچ اختیاری« در بحث واگذاری 
پروژه ها نداریم و ۱۰۰ درصد اختیارات قانونی 
به رئیس دستگاه های اجرایی محول شده است. 
بنابراین اگر رئیس دستگاه اراده ای برای واگذاری 
ــروژه نداشته باشد استانداری اختیاری برای   پ

موظف کردن رئیس دستگاه به واگذاری پروژه ها 
ندارد. وی درباره وضعیت مشارکت بخش خصوصی 
در اتمام پــروژه هــای نا تمام دولتی به اعتبارات 
تبصره ۱9 قانون بودجه اشاره کرد و گفت: سال 
گذشته برای اتمام پروژه های دولتی حدود هشت 
میلیارد تومان اعتبار تبصره ۱9 برای استان در 
نظر گرفته شده بود که میزان جذب آن» صفر« بوده 
است و اعتبار این تبصره به خزانه کشور بازگشت.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ادامه 
داد: برای امسال نیز در قانون بودجه 99  حدود 
6۵ میلیارد تومان اعتبار تبصره ۱9 ابلاغ شده است 
که اگر همین رویه ادامه یابد و تخصیص ها پایین 
باشد » جذب« هم نخواهیم داشت. اگرچه شورای 
هماهنگی سران قوا مصوب کرد که هر پروژه ای در 
قالب ماده ۲۷ واگذار شود پیگرد قانونی نخواهد شد 
و با هر قیمتی که مصوب شود واگذار شود. دستگاه 

اجرایی از این مصوبه بهتر چه می خواهد؟ ابزار در 
اختیار دستگاه اجرایی است که مدیران هرکدام به 
دلایلی واگذاری در قالب این ماده  قانونی را انجام 
نمی دهند.وی افزود: دستگاه های دولتی استان 
امسال ۸۲ پروژه نا تمام خود را به شورای برنامه ریزی 
استان معرفی کرده اند و در این شورا 6۵ میلیارد 
تومان برای اجرای این پروژه در قالب تبصره ۱9 
مصوب شده است.نجاری مقدم مدیر مرکز آموزش 
و پژوهش های توسعه و آینده نگری سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان نیز در تشریح وضعیت ۸۲ پروژه 
نیمه تمام دولتی قابل واگذاری در قالب تبصره ۱9 
قانون بودجه به خراسان رضوی گفت: این پروژه ها 
نیازمند حدود ۴۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
هستند که طبق قانون، دولــت موظف است ٣۰ 
درصد این اعتبار را تأمین کند و باقی مانده باید با 
فراهم کردن مشوق هایی برای بخش خصوصی 
جذب اعتبار شوند که برای امسال 6۵ میلیارد تومان 

توسط دولت تأمین می شود و بقیه سهم ٣۰ درصدی 
دولت برای سال های آینده خواهد بود. شایان توجه 
است که با پیگیری های انجام شده سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان فهرست ۸۲ پروژه نیمه تمام 
قابل واگذاری را در اختیار تحریریه خراسان رضوی 
قرار داده است که قابل تأمل است. در این فهرست 
خبری از پروژه های عمرانی معروف مانند پروژه های 
ریلی، راه یا ساخت بیمارستان و امثال آن وجود 
ندارد. نیمی از پروژه های نیمه تمام قابل واگذاری 
در حوزه ورزش هستند که مهم ترین این پروژه ها 
به عنوان مثال پیست اتومبیلرانی ثامن الائمه با 
۵/۴ میلیارد تومان اعتبار است. ۱۸ پروژه نیز در 
حوزه میراث فرهنگی و بقیه پروژه ها در حوزه های 
فنی و حرفه ای و فرهنگ و ارشــاد و محیط زیست 
قرار می گیرند که مهم ترین پروژه از این میان پروژه 
احــداث مرکز خدمات فرهنگی برای مددجویان 

بااعتبار پیشنهادی ۵/۴میلیارد تومان است. 

کلنگ زنی احداث شهرک صنعتی زاوه توسط معاون وزیر صمت در سال ۹۸


